
در پی رویدادهای سیاسی اخیر

ترمز اقتصاد ترکیه کشیده شد

اقتصاددان ارشد »بانک اروپایی بازسازی و توسعه« گفت رویدادهای سیاسی اخیر در ترکیه، 
حرکت این کشــور به سوی کاهش تورم را با مشکل مواجه کرد و پیامدهای آن بر اقتصاد 
و همچنین ذخایر ارزی تاثیر گذاشــت.به گزارش ایسنا، بازداشت اکرم امام اوغلو، شهردار 
اســتانبول و رهبر اصلی مخالفان دولت، در ۱۹ مارس )۲۹ اســفند(، ارزش لیر را به شدت 
کاهش داد و باعث آشــفتگی بازار شد. در نتیجه، بانک مرکزی مجبور شد نرخ بهره را در 
آوریل، به شکل غیرمنتظره افزایش دهد و چرخه تسهیل پولی را که از ابتدای سال آغاز شده 
 ،)EBRD( »بود، کوتاه کرد. بتا یاورچیک، اقتصاددان ارشد »بانک اروپایی بازسازی و توسعه
به رویترز گفت: ترکیه پیش از این رویداد، در مســیری آهسته اما پیوسته به سمت کاهش 
تورم قرار داشــت. کاهــش تورم، به بانک مرکزی اجازه داد تا نــرخ بهره را کاهش دهد، 
اما این روند با رویدادهای سیاســی اخیر که باعث آشــفتگی شد و بانک مرکزی را مجبور 
به تغییر مســیر کرد، متوقف شــد. وی افزود که افزایش نرخ بهره، ترمز اقتصاد را کشید. 
این امر از نظر عملکرد اقتصادی، ذخایر ارزی و پیامدهای اعتباری، پرهزینه اســت و اعتماد 
سرمایه گذاران را تضعیف می کند. ترکیه در ســال های اخیر، با تورم بسیار بالایی دست و 
پنجه نرم کرده است که در ماه مه گذشته، به ۷۵ درصد رسید.این بانک پیش بینی خود از 
رشد اقتصادی ترکیه در سال جاری را به دلیل کاهش تقاضای داخلی و خارجی و سیاست 
پولی سختگیرانه تر از حد انتظار، ۰.۲ درصد کاهش داد و به ۲.۸ درصد رساند.اوراق قرضه 
و بازار سهام ترکیه، در ماه های منتهی به بازداشت امام اوغلو، جذابیت بزرگی برای مدیران 
مالی جهانی یافته بود.انتصاب مهمت سیمسک به سمت وزیر دارایی ترکیه در سال ۲۰۲۳، 
به جذب سرمایه گذاران کمک کرد. وی به عنوان معمار بازگشت دولت به سیاست اقتصادی 
ارتدوکس تر دیده می شــد.»بانک اروپایی بازسازی و توسعه« اعلام کرد که بانک مرکزی 
ترکیه در هفته های پس از دستگیری امام اوغلو، بیش از ۴۰ میلیارد دلار ارز خارجی فروخت 
و ذخایر خالص را بدون در نظر گرفتن ســواپ، از بیش از ۶۰ میلیارد دلار، به کمتر از ۲۰ 
میلیارد دلار رساند.بر اساس گزارش رویترز، جدیدترین آمار ذخایر که روز دوشنبه منتشر 
شــد، نشان داد که ذخایر ناخالص ترکیه، ۶ میلیارد دلار افزایش یافته که اولین افزایش از 

در حدود دو ماه گذشته است.

مدیر اراده نظــارت بر نظام های پرداخت بانک مرکزی گفت: ۱۱ بانک روســی 
از فرایند تراکنش کارت های ایرانی در روســیه پشــتیبانی می کنند. به گزارش 
ایســنا، حمیدرضا نوروزی در یــک برنامه تلویزیونی اظهار کــرد: فاز اول طرح 
اتصال شــبکه کارت شــتاب ایران به شبکه کارت میر روســیه در شهریور ماه 
۱۴۰۳ عملیاتی شــد که در آن هموطنان و گردشــگران ایرانی قادر بودند تا با 
انجــام برنامه کهربایی، انجام تراکنش مانده گیری و تراکنش برداشــت وجه از 
خودپردازهای روســیه را انجام دهند و تا امروز بالغ بر پنج میلیارد روبل شامل 
دو میلیون تراکنش توســط مشتریان ایرانی در کشور روسیه انجام شده است و 
۱۱ بانک روســی از این فرایند پشتیبانی می کنند که در آینده نزدیک بانک های 
دیگری بــه این طرح اضافه خواهند شــد.وی افزود: فاز دوم ایــن پروژه امروز 
رونمایی شــد که براساس آن دارندگان کارهات روســی )شبکه میر( با استفاده 
از برنامــه »میرپی« که در حال حاضر در بیش از ۱۶۳ هزار پایانه فروشــگاهی 

مجهز شده اســت با تراکنش خرید خود را در ایران انجام دهند و مطابق 
برنامه ریزی هــای انجام شــده، تعداد این پایانه ها در حال افزایش اســت 
و شــهرهای توریســتی و گردشــگری در حال مجهز شــدن به این طرح 
نید: رونمایی از اتصال شــبکه شــتاب ایران به میر  هســتند. بیشــتر بخوا
روســیه مدیر اراده نظارت بر نظام های پرداخت بانک مرکزی خاطرنشــان 
کرد: فاز ســوم طرح اتصال میر-شــتاب در آینده نزدیک عملیاتی می شود 
و هموطنان ایرانی قادر خواهند بود که نســبت بــه انجام تراکنش خرید، 
اقــدام به خرید فروشــگاهی و تجاری کنند و با توجه بــه توافقات حاصله 
و برنامه ریزی های انجام شــده، نرخ تبادل ارزی این مبادلات بر اســاس 
نــرخ »میر-بیزینس« انجام می شــود که هر روز به روزرســانی می شــود 
و براســاس آن تســویه مالــی ســوئیچ های کارتی میان دو طــرف انجام 

. می شود

آغاز پروژه های خورشیدی در 
انتظار تامین مالی

یک مقام مســئول گفت: ســال گذشــته تفاهم نامه ای به امضا رسید که تأمین 
مالی آن به روش های متفاوت از جمله صندوق توسعه ملی صورت می گرفت که 
تأمین مالی برای آغاز این پروژه ها صورت نگرفته اســت.محمد اولیا مدیر عامل 
گروه مپنا در گفتگو با خبرنگار مهر در پاســخ به این ســوال که ســال گذشته 
تفاهم نامه ای با وزارت نیرو برای توســعه انرژی های تجدیدپذیر به امضا رسید، 
در این راســتا چه اقداماتی شده اســت، گفت: از سال گذشته چند پروژه ها آغاز 
شــده و در حال احداث است که به زودی شاهد نتایج آن خواهیم بود.وی ادامه 
داد: کم کم نتایج این پروژه مشــخص می شــود که یکــی از مهمترین های آن 
می توان فاز اول به پروژه ۱۲۰ مگاواتی آفتاب شــرق مربــوط به مجتمع فولاد 
مبارکه اصفهان اشــاره کرد که ابتدای هفته گذشته وارد مدار تولید شد که یکی 
از بزرگترین بخش های انرژی خورشــیدی کشــور را تشکیل می دهد.اولیا خاطر 
نشــان کرد: مابقی پروژه ها که ادامه دهنده پروژه آفتاب شرق و سایر پروژه های 
در دســت اجرا به مرور زمان وارد مدار تولید می شــود.به گفته مدیر عامل گروه 
مپنا تا پایان تابســتان ۱۵۰ تا ۲۰۰ مگاوات انرژی خورشــیدی دیگر وارد مدار 
تولید می شــود.وی با اشــاره به اینکــه تا کنون ۱۵۰ مــگاوات وارد مدار تولید 
شــده است، خاطر نشــان کرد: تا پایان تابســتان همین مقدار وارد مدار تولید 
می شــود.اولیا اضافه کرد: بین وزارت نیرو و مپنا قراردادی منعقد نشــده و سال 
گذشــته تفاهم نامه ای به امضا رســید که تأمین مالی آن به روش های متفاوت 

از جمله صندوق توســعه ملی و مشــارکت با بانک ها دنبال کردیم تأمین مالی 
این پروژه ها هنوز محقق نشــده که بتوان بــه آنها را اجرا کرد.وی ادامه داد: 
پروژه های در دســت اجرا EPC از کارفرمایان دیگری گرفتیم و در حال اجرا 
هســتند و یا بخش سرمایه گذاری گروه مپنا مربوط به قبل از تفاهم نامه سال 
گذشــته و مربوط به مناقصاتی است که در ســال ۱۴۰۲ از ساتبا برنده شده 
بودیم و اکنون به تدریج در حال اجرا اســت.اولیا در رابطه با میزان ســرمایه 
مــورد نیاز برای آغاز پروژه های بزرگ در حوزه تجدید پذیر ها گفت: عددهای 
قابــل توجهی در این حوزه وجود دارد به عنوان مثال برای یک نیروگاه ۱۰۰ 
مگاواتی تقریباً معادل ۳۰ میلیون دلار تأمین مالی نیاز اســت که بخشــی از 
آن به صورت ارزی و بخشــی به صورت ریالی اســت.وی ادامــه داد: با توجه 
بــه مطالباتی که داریم بــرای انجام این پروژه ها با منابع خودمان به شــدت 
محدودیــت داریم اما ســعی خودمان را می کنیم و مقــداری از پروژه های در 
حــال انجام با منابع مالی مپنا در حال انجام اســت.این مقام مســئول خاطر 
نشــان کرد: اقداماتی که باید به صورت دولتی یا از طرف ســاتبا برای تأمین 
مالی از صندوق توســعه ملی صورت بگیرد بســیاری از توافقات و مصوبات را 
گذرانــده امــا هنوز به پولی که امکان آغاز عملیات اجرایی را داشــته باشــد 
نرســیده اســت.وی ادامه داد: بخشی از ســه مگاواتی های که در پست های 
توزیع ســاتبا از چند ماه پیش شروع کرد و بخشــی از آن مربوط به ما است 
این پروژه به صورت epc برای ســاتبا اســت و آنطور که ســازمان انرژی های 
تجدیدپذیــر اعلام کــرده تأمین مالی آن انجام می شــود. اولیا ادامه داد: این 
پروژه تقریباً آغاز شــده و اقدامات مقدماتی آن انجام است اما متأسفانه هنوز 
پول قطعی مربوط به عملیات اجرا به پروژه نرســیده که امکان سرعت بخشی 

باشد. این پروژه وجود داشته  به 

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران

sobheqtesad@   سال بیستم ویکم    5000 تومان   شماره 5679پنجشنبه 25 اردیبهشت 1404  17  ذی القعده 1446  15 می 2025 @sobheqtesad sobhe-qtesad

سعید خطیب زاده از حضور ۲۰۰ مهمان و هیئت خارجی و برخی وزرای خارجه از کشورهای منطقه در مجمع گفتگوی تهران 
خبر داد.به گزارش خبرنگار مهر، »سعید خطیب زاده« صبح امروز در نشست خبری مجمع گفتگوهای تهران اظهار کرد: مجمع 
گفتگوی تهران مهم ترین پلتفرم گفتگوی دیپلماتیک و بین المللی ایران اســت که چهار دهه چنین برنامه ای در مرکز مطالعات 
سیاسی و بین المللی وزارت خارجه برگزار شده است.وی ادامه داد: مرکز مطالعات سیاسی و بین المللی وزارت خارجه که یکی از 
ثمرات پیروزی انقلاب اسلامی است یکی از بخش های قدرت دیپلماسی است.خطیب زاده عنوان کرد: کنفرانس سال گذشته به 
دلیل اتفاقات و شهادت رئیس جمهور و وزیرخارجه، برگزار نشد اما امسال برگزار می شود.وی گفت: ۲۰۰ مهمان و هیئت خارجی 

در این مجمع حضور خواهند داشت. برخی وزرای خارجه از کشورهای منطقه در این مجمع شرکت خواهند داشت.

www.sobh-eqtesad.ir

حضور ۲۰۰ مهمان و هیئت خارجی در مجمع گفتگوی تهران

info@sobh-eqtesad.ir

یک مسیر،  چند قیمت!

قیمت بلیت هواپیما ممکن اســت در ساعات، روز،  مناسبت های خاص، نوع 
پرواز، کلاس پروازی، شرکت های مختلف، کارمزد متفاوت، خدمات متفاوت و 
میزان بار در یک مسیر مشخص، متفاوت باشد. به گزارش ایسنا، قیمت بلیت 
هواپیما در آژانس های مختلف بنابر دلایلی ممکن است متفاوت باشد. یکی 
از این دلایل نوع بلیت هواپیما یعنی سیســتمی یا چارتری بودن آن است. 
پروازهای سیستمی توسط شرکت های هواپیمایی قیمت گذاری می شوند و 
معمولا ثابت یا پلکانی هستند. در پروازهای چارتری، آژانس ها یا دفاتر خدمات 
مسافرتی خودشان اقدام به خرید صندلی کرده و قیمت ها را تعیین می کنند؛ 
بنابراین قیمت ها ممکن است بسته به زمان و تقاضا تغییر کند. موضوع دیگر 
در متفاوت بودن بلیت هواپیما به کارمزد و سود آژانس مسافرتی برمی گردد. 
برخی از آژانس ها ســود بیشتری روی قیمت نهایی می گذارند و برخی دیگر 
نیز برای رقابت، ســود کمتری در نظر می گیرند. ممکن است متفاوت بودن 
نرخ بلیت هواپیما نیز به تخفیف های ویژه یا قراردادهای اختصاصی نیز ارتباط 
داشته باشــد. همچنین ممکن است نرخ پروازها بسته به موجودی سایت و 
سیاســت فروش نیز متفاوت باشد. این تفاوت می تواند همچنین به ساعت، 
روز جســت وجو و زمان خرید بلیت یا حتی مناسبت های خاص نیز ارتباط 
داشته باشد. همچنین برخی از آژانس ها خدماتی از جمله بیمه سفر، انتخاب 
صندلی و امکان کنســل کردن را در قیمت نهایی بلیت حساب می کنند و 
این موضوع می تواند در متفاوت بودن قیمت بلیت ها نیز موثر باشــد. میزان 
بار مجاز هم در شیوه محاسبه قیمت بلیط هواپیما موثر است. در این راستا، 
مقصود اسعدی سامانی - دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی در گفت وگو با 
ایسنا، در پاسخ به اینکه چرا قیمت بلیت هواپیما در یک مسیر مشخص در 
آژانس های هواپیمایی مختلف، متفاوت است؟ گفت: شرکت های هواپیمایی 
یا چارتر کننده ها با رصد بازار و با توجه به عرضه و تقاضا و با رعایت ســقف 
نرخ مســیر پرواز تعیین می کنند که قیمت در چه محدوده ای باشد و برآن 
اساس قیمت هر مســیر پروازی تعیین می شود.وی افزود: با توجه به شناور 
بودن نرخ ها در محدوده زیر ســقف نرخ تعیین شــده ممکن است با توجه 
به شــرایط موجود نرخی که شرکت هواپیمایی یا چارترکننده تعیین کرده، 
تغییر کند.ســامانی عنوان کرد: همچنین گاهی شرکت ها یا چارترکننده ها 
برای رقابت با یکدیگر و جذب مشــتری بیشتر، نرخ را کاهش می دهند که 
موضوع به نفع مسافر تمام می شود.وی با بیان اینکه عرضه بلیت با قیمت های 
متفاوت ارتباطی به ارائه خدمات بیشــتر یا کمتر توسط شرکت هواپیمایی 
به مســافر ندارد، افزود: عرضه با نرخ پایین برای کسب سهم بیشتری از بازار 
اســت. اما در آینده شرکت ها به سمت ارائه نرخ با توجه به کمیت و کیفیت 
خدمات خواهند رفت.دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی تصریح کرد: عرضه 
و تقاضا نرخ بلیت را تعیین می کند.وی در پایان گفت: کمیسیون آژانس های 
هواپیمایــی از فروش هر بلیت حداکثر پنج درصد در ســفرهای داخلی و ۹ 
درصد در سفرهای خارجی است. این کمیسیون توسط شرکت ها هواپیمایی 

به آژانس مربوطه پرداخت می شود.

طلای جهانی پس رفت

قیمت طلا در معاملات روز چهارشــنبه بــازار جهانی، تحت تاثیر کاهش 
تنش های تجــاری میان آمریکا و چین، تقاضــای کمتر برای دارایی های 
امن و انتظار بازار برای داده های تورمی برای ارزیابی مســیر سیاست پولی 
فدرال  رزرو، کاهش یافت.به گزارش ایسنا، بهای هر اونس طلا برای تحویل 
فــوری، با ۰.۱ درصد کاهش، به ۳۲۴۶ دلار و ۲۱ ســنت رســید. قیمت 
طلای آمریکا نیز با ۰.۱ درصد افزایش، به ۳۲۵۰ دلار و ۵۰ ســنت رسید.

آمریکا طبق دستور اجرایی کاخ سفید و با نظر کارشناسان صنعت، تعرفه 
حداقلــی برای صادرات کم ارزش از چیــن را به ۳۰ درصد کاهش خواهد 
داد و بدین ترتیب از شــدت جنگ تجاری احتمالی مخرب بین دو اقتصاد 
بزرگ جهان خواهد کاســت.دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، دوشنبه، 
گفــت: پس از ۹۰ روز توقف، انتظار بازگشــت تعرفه ها بر واردات چین به 
۱۴۵ درصد را ندارد و افزود که معتقد اســت واشــنگتن و پکن به توافق 
خواهند رســید.در همین حال، وزارت کار آمریکا اعلام کرد که شــاخص 
قیمت مصرف کننده در  آوریل ۰.۲ درصد افزایش یافته اســت، در حالی 
که اقتصاددانان شرکت کننده در نظرســنجی رویترز، پس از کاهش ۰.۱ 
درصــدی در مارس، انتظار افزایش ۰.۳ درصدی را داشــتند.معامله گران 
منتظر داده های شــاخص قیمت تولیدکننده هســتند که قرار است روز 
پنجشــنبه هفته جاری منتشر شود تا سرنخ هایی از مسیر نرخ بهره فدرال 
رزرو به دست آورند.آنها انتظار دارند که نرخ بهره در سال میلادی جاری از 
سپتامبر، ۵۳ واحد کاهش یابد.طبق گزارش رویترز، طلا که به طور سنتی 
به عنوان یک پوشــش در برابر تورم در نظر گرفته می شود، در محیط های 
با نرخ بهره پایین رشد خواهد کرد.در بازار سایر فلزات ارزشمند، بهای هر 
اونس نقره با ۰.۳ درصد کاهش، به ۳۲ دلار و ۸۰ ســنت رسید، هر اونس 
پلاتین با ۰.۱ درصد کاهش، به ۹۸۷ دلار و ۵۵ سنت و هر اونس پالادیوم 

با ۰.۸ درصد کاهش، به ۹۴۹ دلار و ۲۶ سنت رسید.

مقاله

روایتی از دیدار دست اندرکاران کنگره شهدای امدادگر با رهبر انقلاب

اکو نیازمند رویکرد جدید در 
روابط میان ملت هاست

تاثیر قطعی برق زودهنگام بر تولید فولاد 
کشور در نخستین ماه سال

ایســنا/هرمزگان  وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گفت: اکو نیازمند یک رویکرد و افق 
جدید و نیز مفصل بندی تازه در روابط میان ۱۰ کشــور عضو است. سیدرضا صالحی  امیری وزیر میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی،  سه شنبه ۲۳ اردیبهشت ، در سمپوزیوم بازار گردشگری کشورهای 
عضــو اکــو که در کیش در حال برگزاری اســت، ضمــن تقدیر از حضور مهمانــان داخلی و خارجی، 
از جمله دبیرکل ســازمان همکاری اقتصادی، مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد کیش، اساتید دانشگاه، 
ســفرا، نخبگان و مدیران ارشد به تشــریح راهکارهای توسعه همکاری های گردشگری و فرهنگی میان 

کشورهای عضو اکو پرداخت. .....

جلوگیری از خروج ۱۰ میلیون دلار ارز با افتتاح 
طرحی نوآورانه در حوزه سلامت

بازار خودروهای برقی سرد نشد

اما و اگرهای خرید خوشه های طلایی از 
اصلاح قیمت تا خرید کیفی
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روایتی از دیدار دست اندرکاران کنگره شهدای امدادگر با رهبر انقلابگزیده خبر
تشکیل ستاد توسعه فناوری و 

کاربردی هوش مصنوعی

هیئت دولت صبح امروز - چهارشنبه - به ریاست مسعود پزشکیان تشکیل جلسه 
داد و در این جلســه بنا به اهمیت توجه به هوش مصنوعی، تشکیل »ستاد توسعه 
فناوری و کاربردی هوش مصنوعی« به تصویب رســید.به گزارش ایسنا، این ستاد 
به ریاســت رئیس جمهور یا معاون اول و با حضور معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور و وزرای علوم،  تحقیقــات و فناوری، آموزش و پرورش، 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، صنعت، معدن و تجارت، دفاع و پشــتیبانی نیروهای 
مســلح، بهداشت، درمان و آموزش پزشــکی و اطلاعات، رئیس ستاد کل نیروهای 
مســلح، رئیس ســازمان و برنامه بودجه، رئیس ســازمان امور استخدامی کشور، 
دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی، دبیر شورای عالی فضای مجازی، رئیس هیئت 
عامل صندوق نوآوری و شــکوفایی، دو نفر از متخصصان علم و صنعت حوزه هوش 
مصنوعی از بین دانشــگاهیان، فناوران و انجمن های علمی تشکیل خواهد شد.در 
ادامه جلسه امروز، معاون اول رئیس جمهور، گزارشی از سفر خود به آذربایجان ارائه  
داد و گزارش مفصلی نیز توسط وزیر امور خارجه از دور چهارم مذاکرات و سفر به 
عربستان، قطر و امارات ارائه شد.در جلسه امروز هیئت دولت، علاوه بر طرح موارد 
اجرایی دستگاه ها توســط وزرا، اساسنامه سازمان بهینه سازی و مدیریت راهبردی 
مصرف انرژی و اصلاح اساســنامه ملی یونســکو نیز به تصویب رسید.یکی دیگر از 
مصوبات امروز هیئت دولت انتقال مرجعیت ملی کنوانسیون تنوع زیستی از وزارت 

جهادکشاورزی به سازمان حفاظت محیط زیست بود.

مهاجرانی: جابه جایی مجدد 
ساعت آغاز به کار مدارس انجام 

نمی شود

ســخنگوی دولت گفت: اطلاع داریم که تغییر ساعت آغاز به کار مدارس در جامعه 
ایجاد نارضایتی کرده، ولی چند روز بیشــتر تا پایان مدارس باقی نمانده اســت و 
جابه جا کردن دوباره این ساعت انجام نمی شود.به گزارش ایسنا، فاطمه مهاجرانی 
در حاشیه جلسه امروز هیات دولت با اشاره به مصوبات جلسات اخیر هیات وزیران 
اظهار کرد: تسری بخشودگی سود، کارمزد و جریمه دیرکرد تسهیلات پرداختی به 
زلزله زدگان کرمانشاه در سال ۹۶ به تصویب رسید. این بخشودگی به شهرستان های 
ثلاث باباجانی، جوانرود، روانســر، پاوه، اســلام آباد غرب، دالاهــو و بخش هایی از 
ماهی دشت تسری پیدا کرد. همچنین افزایش یارانه قابل پرداخت مراکز غیردولتی 
و حق پرستاری افراد دارای آســیب نخاعی و حق پرستاری مددکاری افراد دارای 
معلولیت شدید و خیلی شدید تصویب شد. آیین نامه اجرایی اسناد آمایش سرزمینی 
نیز به تصویب رســید.وی ادامه داد: بسته ای از ســوی وزارت نیرو درباره اقدامات 
عملیاتــی مدیریتی مصرف برق در اوج مصرف ارائه و تصمیمات لازم گرفته شــد. 
در جلسه امروز مقرر شد معاونت علمی ریاست جمهوری ظرف مدت یک ماه همه 
برای وزارتخانه های مستقر در تهران به اندازه ظرفیت سقف آنها صفحات خورشیدی 
نصب کند تا به صرفه جویی مصرف انرژی کمک کند. تعیین نصاب معاملات ۱۴۰۴ 
تصویب شد. همچنین آیین نامه اجرایی خرید تضمینی گندم و شرکت مادرتخصصی 
بازرگانی دولتی ایران به عنوان دستگاه مجری خرید گندم تصویب شد. بر این اساس 
قیمت گندم معمولی ۲۰۵ هزار ریال و گندم درم با قیمت ۲۱۰ هزار ریال به تصویب 
رسید. قیمت گندم صنف و صنعت ۲۱۷ هزار و ۷۰۰ ریال به تصویب رسید. قیمت 
گندمی که برای تولید آرد ماکارونی لازم است، ۱۷ هزار تومان به ازای هر کیلوگرم 
مصوب شد.سخنگوی دولت افزود: همچنین اساسنامه سازمان امور اجتماعی وزارت 
کشــور به تصویب رسید. سند نظام فنی و اجرایی یکپارچه کشور نیز تصویب شد. 
تصویب این سند کمک می کند تا پروژه های نیمه تمام ما به حداقل برسد. همچنین 
سامانه فواد با شماره تلفن ۱۲۸ در مورد فوریت های اداری به تصویب رسید تا مردم 
از این طریق بتوانند مســائل اداری را منتقل کنند. این مصوبه در راستای افزایش 
بهره وری و افزایش رضایت مندی است. آیین نامه قانون تامین مالی و زیرساخت ها به 
تصویب رسید. همچنین امهال سررسید شده سازمان انرژی اتمی به بانک مرکزی 
برای نیروگاه اتمی بوشــهر تصویب شــد. همچنین اصلاح آیین نامه اجرایی ذخایر 
راهبردی، کالاهای اساسی نیز مصوب شد. مرجعیت ملی کنوانسیون تنوع زیستی 
نیز از وزارت جهاد کشــاورزی به ســازمان حفاظت از محیط زیســت منتقل شد. 
تشکیل ستاد هوش مصنوعی امروز به تصویب رسید.وی در پاسخ به این پرسش که 
چرا در نمایشگاه کتاب فروشندگان کتاب از ناشران جدا شده اند، گفت: این سیاست 
در راســتای توجه به ناشران انجام شد و بنا شــد از روز ۲۸ ام اردیبهشت قرار شد 

کتابفروشان نیز در نمایشگاه حضور داشته باشند.

درحاشیه جلسه دولت

وزیر نفت: برنامه ای برای افزایش 
قیمت بنزین نداریم

وزیر نفــت با تاکید بر اینکه برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین در دســتور کار نیســت، 
توضیحاتی درباره واردات بنزین سوپر ارائه کرد.به گزارش ایسنا، محسن پاک نژاد در حاشیه 
جلســه امروز هیئت دولت در پاسخ به پرسشــی درباره افزایش قیمت بنزین، تصریح کرد: 
فعــأ برنامه ای در این زمینه وجود ندارد.وی افزود: ما مصوبــه ای درباره واردات بزنین ویژه 
یا ســوپر داشــتیم که میزان واردات و قیمت تمام شده آن مبنای قیمت گذاری خواهد شد. 
این موضوع به هیئت مقررات زدایی هیئت نظارت وزارت اقتصاد رفته و در حال طی مراحل 
نهایی در زمینه درخواســت واردات و بارگذاری توزیع کننده هاست تا به مرحله عمل برسد.

وزیر نفت همچنین با اشــاره به برگزاری بیســت ونهمین نمایشــگاه بین المللی نفت، گاز، 
پالایش و پتروشــیمی ایران، اظهار کرد: این موضوع نشــان داد ما عملا با پدیده ای به نام 
محدودیت تحریم به حدی که بخواهد صنعت را گرفتار کند، مواجه نیستیم و می توان با اتکا 
به توانمندی های داخلی نیازهای صنعت نفت را برطرف کرد. فشار حداکثری شعاری است 
که ســال ها می دهند و سیاست و تجربه شکست خورده ای است. فعالان این صنعت، مسائل 
و مشــکلات را بررســی می کنند که منتهی به تفاهم نامه ها و قرادهایی می شود.پاک نژاد با 
اشاره به برگزاری کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران و روسیه، یادآور شد: این 
نشست ها مجموعه ای از نشست های کارشناسی بود که چند روز طول کشید و در نهایت به 
اتفاق وزیر انرژی روسیه سند نهایی امضاء شد. در این سند، بخش های مختلفی مد نظر قرار 
گرفته که زمینه سازی بسیار مناسبی برای همکاری های ما با شرکت های روسی و استفاده از 
توانمندی ها و قابلیت های دو طرف در حوزه نفت و گاز و همچنین راه مالی، بانکی، تجاری 
و ســایر زمینه ها در آن وجود دارد.وی در پاسخ به پرسشی درباره توئیت اخیر بابک زنجانی 
درباره بازپس گیری اموالش از شرکت ملی نفت تصریح کرد: درباره این توییت باید از خود او 
سوال پرسید. او حتما به موضوع مشرف است،  اما به طور مسلم، نظر و حکم دستگاه قضایی 

فصل الخطاب ماست و باید به آن تمکین کنیم.

جمعی از خانواده های شــهدای امدادگــر، امدادگران جبهه مقاومت و دســت اندرکاران 
نخســتین کنگره بین المللی شــهدای امدادگر دفاع مقدس و مقاومت، روز دوشنبه ۲۲ 
اردیبهشــت ماه ۱۴۰۴ با حضرت آیت الله خامنه ای دیدار کردند. به گزارش ایســنا، آنچه 
در ادامه می آید روایتی از این دیدار صمیمانه اســت که مشــروح آن همزمان با برگزاری 
این کنگره منتشــر خواهد شــد.مکرمه، علیرضا، فاطمه و آدم هایی از این دست واژه های 
انگلیســی و عربی و فارســی را شکسته و بسته از گوشــه  و اطراف ذهنش جمع می کند 
و تحویلم می دهد تا بلکه منظورش را برســاند: »مع ســیدقائد... Take photo... نیســت 
امکانش؟!« همزمان چشــم هایش می درخشند و نم اشــکی هم روی صورتش می لغزد. 
فاطمه در یکی از بیمارســتان های لبنان متعلق به حزب الله پرستار است و عضو سازمان 
امداد و نجات حزب الله. سازمانی که وظیفه اش امداد و رسیدگی به رزمندگان خط مقدم 
نبرد بوده اما خودش در جنگ تعداد زیادی شــهید تقدیم مقاومت کرده است. من رفته 
بودم از او بخواهم بیاید جلوی دوربین و با همان زبان شکســته و بســته اش از شاهکاری 
بگویــد که با دیگر همکارانش خلــق کرده اند اما انگار که توی ابرها باشــد؛ اصلًا پایش 
روی زمین نیســت. انگار که در یک دنیای دیگری اســت. مانده ام جوابش را چه بدهم.

توی ذهنم می گویم باید یقه ی دبیرخانه ی کنگره را گرفت که وســط برگزاری کنگره ی 
شــهدای امدادگر ما را تــوی همچین وضعیت هایی انداخته انــد. آدم هایی مثل فاطمه و 
دیگرانــی که حالا اینجــا در چند صف  معدود، مرتب منتظر آقا نشســته اند تا نماز را به 

ایشان اقتدا کنند و بعدش هم ساعتی پای بیاناتشان بنشینند، خارج از قد فهم و قواره ی 
امثال من هســتند و کوچکی امثال من را بدجور به رخم می کشند. نه من به قدر مُکفی 
عربی می دانم که پاســخی مُشــبع به زن جوان لبنانی بدهم که هر لحظه ممکن است از 
شــدت شــوق بزند زیر گریه و نه او به قدر کافی انگلیسی می داند که با جملات شکسته 
بســته ی من متوجه شود که من صرفاً خبرنگاری هستم که قرار بوده با او گفت وگو کنم 
اما حالا خودم آچمز شــده ام. بی خیال می شوم و می روم سراغ پدر یکی از شهدای وطنی 
که ســیلی بعدی محکم تر می خورد توی صورتم! جوپار چهره آفتاب سوخته و دست های 
ترک خورده ی مرد کرمانی با ظاهر ســاده و بی پیرایه اش از دور نشــان میدهد که از چه 
طبقه و جایگاه اقتصادی و اجتماعی برخاســته. سوژه ی قبلی با ندانستن زبان مرا آچمز 
کرده بود و آقای حســینیِ اهل جوپار استان کرمان )شهری در ۳۰ کیلومتری کرمان( با 
دانســتن زبان. دخترش »مکرمه« متولد تیرماه ۱۳۸۰ -که به عنوان امدادگر هلال احمر 
در مراسم سالگرد شهادت شهید سلیمانی در گلزار شهدای کرمان حضور پیدا کرده بود- 
وسیع شــده بود مثل اقیانوس؛ آنقدر وسیع، که »مقام شهادت« بگردد و از میان همه ی 
مدعیان سراغ او بیاید و خواب مادرش را تعبیر کند: »مادر خواب دیده بود پیکر محسن 
حججی را به خانه اش آورده اند. تعبیر خواب را از امام جمعه شهر پرسیده بود. امام جمعه 
گفته بود به زودی شهیدی به خانه تان می آورند!« و حالا مکرمه را آورده بودند.پدر مکرمه 
می گوید، خواهر  مکرمه هم در روز انفجار همراهش بوده در ایستگاه هلال احمر. می پرسم 

بعد از شهادت مکرمه مانع فعالیت های او نشده اید. لبخند محجوبانه ای می زند و می گوید 
منعش می کنیم ولی از ته دلمان نیســت. می گوید چند روز قبل از شهادت برای مکرمه 
خواســتگار آمده بود اما رد کرد تا کل برنامه بماند برای بعد از ســالگرد حاج قاسم. اینها 
را که می گوید کف دست هایش را بهم می مالد و سکوت می کند و نگاهش را می دوزد به 
جایی خارج از قاب دوربین تا بغض مردانه ی در آســتانه ی شکستن و اشکی که تا پشت 
پلک ها آمده را جمع و جور کند. بخش ژورنالیســتی ذهنم می گوید بیشــتر با سوژه ات 
کلنجار برو اما خب نایی برایم نمانده. آقای حســینی از جوپار کرمان هم سیلی محکمی 
زده توی گوشم. گفت وگو را جمع و جور می کنم و می روم سراغ نفر بعدی تا شاید نفسی 
تازه کنم و به خودم بیایم. ماهانیک ربعی تا اذان مانده که آقای ســعادت ماهانی جلوی 
دوربین می آید. سن و سالی ندارد و همین هم کنجکاوم می کند تا از شهیدش می پرسم. 
علیرضایش ۱۸ ساله بوده هنگام شهادت؛ متولد ۱۳۸۴! سرم گیج می رود؛ گنگم. افتاده ام 
گوشه ی رینگ. »شــهادت« چه در مکرمه و علیرضا دیده که سال ها بعد از توپ و تانک 
و گلوله سراغشــان آمده. به زحمت نفس می کشم. گوشه های ذهنم را می کاوم تا چیزی 
بگویم. تهی اســت؛ هیچ! چیزی پیدا نمی کنم. هر چه بیشتر می کاوم بیشتر به نتیجه ای 
نمی رســم. بزرگی این آدم ها بیش از درک امثال من است. الله اکبر اذان که بلند می شود 
فرصت را غنیمت می شمارم و بساط تصویربرداری را جمع و جور می کنم و می لغزم لای 
صف های نماز. آقا از راه می رســند با عبای کِرِم رنگ روشن. قاب، آنقدری زیبا هست که 
کناری دستی مرا هم سر ذوق بیاورد و به رنگ عبای آقا اشاره کند. همین هم باعث شده 
که عکاس ها به تقلا بیفتند و این قاب را توی لنز دوربین ثبت کنند که ســال های ســال 
بود که توی ویزور ندیده بودند. لبنان فاطمه نیم خیز و خیره شده به صندلی آقا که چند 
ردیف جلوتر اســت. حالا دیگر می شود اشک های روی صورتش را هم دید. پدر شهیدان 
ســعادت ماهانی و حســینی را هم ردیف های جلو نشانده اند. نماز که تمام می شود هلال 
احمری های دست اندرکار کنگره شهدای امدادگر، جمع می شوند دور آقا. غیر از هلالی ها 
و مســئولان ارشد کنگره، بستگان شهدایند که توی همان حلقه ی اول نزدیک به آقا قرار 
گرفته اند. خوش به حال فاطمه و دو ســه نفر لبنانی همراهش شــده.اول حجت الاسلام 
معزی صحبت می کند و بعد هم دکتر کولیوند. گزارشــی از فعالیت های کنگره می دهند؛ 
از بیش از ۳ هزار شــهید امدادگر بعد از انقلاب تا طراحی برنامه های فرهنگی با مخاطب 
جوان و نوجوان تا بین المللی بودن کنگره با حضور امدادگران جبهه مقاومت و عملکردی 
که این بخش از محور مقاومت مشــخصاً در لبنان برای رســیدگی به حال رزمندگان و 
مجاهدان داشــته و حادثه ی تلخ پیجرها که با همت امداد و نجات مقاومت لبنان جمع 
و جور شــد.آقا می گویند و نمایندگان امدادگران همه گوش شده اند. توی جمع مسئول 
امداد و نجات حزب الله را هم می بینم. او را هم آن جلو نشــانده اند. بعد از مراســم گپی 
با هم می زنیم از تجربه کشــف پیکر شــهدا به خصوص شهیدان سیدحسن و سیدهاشم 
و ســردار نیلفروشان می گوید و چشم هایمان را خیس می کند. خدا این طور مقدر کرده 
که این آدم ها هر کدام از یک گوشــه ی کره ی خاکی جمع شوند اینجا تا مدعیان امثال 
من گیج و فروریخته و مبهوت، سرشــان به ســقف کوتاه خودشــان بخورد و در برزخ 
خودشــان دســت و پا بزنند: با مدعی مگویید اسرار عشق و مستی تا بی خبر بمیرد، در 

دردِ خودپرستی...

رئیس مجلس گفت: اظهارات شب گذشته رییس جمهور آمریکا نشان داد که او در توهم 
به ســر می برد؛ او به جای اینکه نگران وضعیت داخلی ایران باشــد، به فکر این باشــد که 
رکورددار بیشــترین کاهش محبوبیت یک رییس جمهور در آمریکا شده است.به گزارش 
ایسنا، متن سخنرانی محمدباقر قالیباف رئیس مجلس در نوزدهمین اجلاس بین المجالس 
اســلامی)PUIC( به شرح زیر است.»همکاران گرامی؛ریشــه آشوب در منطقه غرب آسیا 
حمایت های رژیم آمریکا از مافیای صهیونیستی است. در مقابل این اشغال و جنایت، مردم 
منطقه به مقاومت روی آورده اند.   اظهارات شــب گذشته رییس جمهور آمریکا  نشان داد 
که او در توهم به سر می برد. به او توصیه می کنیم که چشمان خود را باز کند و این واقعیت 
روشن را ببیند که جایگاه مقاومت در قلوب مردم است. در باور مردم به مقاومت همین بس 
که مقاومت فلسطین در آخرین نظرسنجی از مردم غزه و کرانه باختری، پس از یک سال و 
نیم بمباران، با فاصله ای زیاد همچنان محبوبیت حداکثری دارد.مردم لبنان هم در انتخابات 
جاری، بعد از مدت ها، فشــار اقتصادی و نظامی با رای قاطع، گزینه های مقاومت را برای 
شهرداری ها انتخاب کردند. رییس جمهور آمریکا بجای اینکه نگران وضعیت داخلی ایران 
باشد به فکر این باشد که رکورددار بیشترین کاهش محبوبیت یک رییس جمهور در آمریکا 
شــده اســت.  مردم ایران نقش رژیم آمریکا در کودتای ۲۸ مرداد ۱۳۳۲، حمایت آمریکا 

از صدام بعثی در ۸ ســال حملــه به ایران، هدف قراردادن هواپیمای مســافربری 
بر فراز خلیج فارس، ترور ســردار ملی ایران در مبارزه با ترویســم داعش )شــهید 
ســلیمانی( و ده ها جنایت دیگــر را فراموش نخواهد کرد.  رژیــم آمریکا حداکثر 
فشــار را بر ایران عزیز آورده اســت اما انقلاب اســلامی ایران روز به روز بیشتر از 
قبل عرصه را بر نظام ســلطه تنگ کرده اســت، بگونه ای که حتی پیام مقاومت به 
دانشگاه های شان رسیده است و مجبور شــده اند دست به اخراج دانشجویان بزنند 
و بودجه دانشــگاه ها را قطع کنند.  ســخنان ترامپ، پژواک سیاست هایی بود که 
ســال ها منطقه ما را به ناامنی کشــانده اســت. ایران اهل جنگ افروزی نیســت 
اما اهل تســلیم هم نیســتیم. ما با همســایگان خود برادریم و بــا اختلاف افکنی 
آمریکایی هــا در منطقــه برای داغ کردن بازار فروش ســلاح های خــود مخالفیم.

همگان می دانند که ایران دنبال ســلاح هســته ای نبوده و نیست. امنیت منطقه با 
همکاری کشــورهای منطقه، فارغ از دخالت های کشــورهای فرامنطقه ای ســاخته 
خواهد شــد.  در پایان، مایلم بار دیگر، مراتب ســپاس خود را از میزبانی شایسته 
و اقدامات برگزارکنندگان این نشســت ارزشمند ابراز دارم.والسلام علیکم و رحمه 

الله و برکاته«

رئیس بنیاد شهید گفت: ۴۰ دستگاه در شورای مرکزی ستاد برگزاری مراسم شهدای خدمت حاضر شدند و ۱۲۰ هزار 
مراســم از مرکز تهران تا عمق روستاهای کشور از سوی گروه های جهادی همه دستگاه ها تدوین شد.به گزارش ایسنا، 
سعید اوحدی در حاشیه جلسه امروز هیئت دولت در جمع خبرنگاران اظهار کرد: جلسات بزرگداشت سالگرد شهدای 
خدمت به صورت منظم تشکیل شد. ۶ کمیته اجرایی شکل گرفت که کمیته اطلاع رسانی را سازمان صداوسیما به عهده 
گرفت و به دلیل اینکه مفهوم خدمت و شهادت ارزش های بسیار خوب و بی نظیری در فرهنگ ما دارد، مسئولیت کمیته 
فرهنگی هنری به عهده بنیاد شهید گذاشته شد.وی افزود: مسئولیت کمیته بین الملل بر عهده وزارت امور خارجه و مسئولیت کمیته محتوایی هم برعهده شورای هماهنگی تبلیغات 
است که همگی برنامه خود را تدوین کردند. نگاه مان این بود که به دلیل خصایص اخلاقی شهدای خدمت داشتند، روحیه مردمی بودن را در مراسم به صورت ویژه داشته باشیم.اوحدی 
ادامه داد: مجموعه های مردمی گروه های جهادی حضور فعالی در این زمینه داشتند و ۴۰ دستگاه در شورای مرکزی ستاد برگزاری مراسم حضور پیدا کردند و برنامه ها تدوین شد. 

۱۲۰ هزار مراسم از مرکز تهران تا عمق روستاهای کشور از سوی گروه های جهادی همه دستگاه ها تدوین شد.

معاون ارشــد وزیر امور خارجه ژاپن که برای شــرکت در سی و سومین نشست مشورت های سیاسی معاونین وزرای امور خارجه 
جمهوری اسلامی ایران و ژاپن به تهران سفر کرده، با عراقچی دیدار و گفتگو کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، هیرویوکی نامازو معاون 
ارشد وزیر امور خارجه ژاپن که برای شرکت در سی و سومین نشست مشورت های سیاسی معاونین وزرای امور خارجه جمهوری 
اســلامی ایران و ژاپن به تهران سفر کرده است، پیش از ظهر امروز سه شنبه با سیدعباس عراقچی وزیر امور خارجه دیدار کرد.در 
این دیدار آقای نامازو با اشاره به پیشینه طولانی روابط دوستانه بین ایران و ژاپن، از مذاکرات ثمربخش خود با همتای ایرانی ابراز 
خرســندی کرد و بر اهمیت استمرار رایزنی ها برای توسعه روابط دوجانبه و تبادل نظر در خصوص مسائل منطقه ای و بین المللی 

تاکید نمود.وزیر امور خارجه کشــورمان نیز در این دیدار با اشــاره به ســابقه روابط دوستانه و پیوندهای عمیق میان دو ملت ایران و ژاپن، بر لزوم بهره برداری از این سرمایه ارزشمند 
برای گسترش بیش از پیش روابط بین دو کشور در همه زمینه ها به ویژه در حوزه های اقتصادی و تجاری تاکید کرد. عراقچی همچنین از تقویت رایزنی ها با ژاپن در خصوص مسائل 

منطقه ای و بین المللی استقبال کرد.

اوحدی: ۱۲۰ هزار مراسم برای گرامیداشت »شهدای خدمت« 
برگزار می شود

دیدار معاون وزیر امور خارجه ژاپن با وزیر امور خارجه 
کشورمان

در نوزدهمین اجلاس بین المجالس اسلامی

قالیباف: ترامپ در توهم است، اهل تسلیم نیستیم
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گزیده خبرگزیده خبر اما و اگرهای خرید خوشه های طلایی از اصلاح قیمت تا خرید کیفی

اکو نیازمند رویکرد جدید در روابط میان ملت هاستصالحی امیری:

رئیس اسبق اتاق اصناف کشاورزی گفت: اگر قیمت گندم تجدیدنظر نشود کشاورزان مثل 
سنوات قبل ناچار هستند برای جبران خسارت خود گندم را انبار یا تبدیل به علفچر کنند.

به گزارش خبرنگار مهر، گندم اســتراتژیک ترین محصول کشــاورزی در جهان است. این 
محصول در ایران هم پر مصرف ترین کالا بوده که دولت برای آن هزینه بسیاری می کند. 

یارانه گندم، آرد و نان یکی از سنگین ترین پرداختی های دولت در راستای کمک معیشتی 
خانوارهای ایرانی است. قاسم پیشه ور، رئیس پیشین اتاق اصناف ایران و کارشناس حوزه 
کشاورزی در گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره به خرید تضمینی گندم، عنوان کرد: در سال 
زراعی ۱۴۰۲-۱۴۰۳ کشــاورزان ۱۲ میلیون تن گندم تحویل دولت دادند و تقریباً ۱۵ تا 

۱۶ میلیون تن در سطح مزارع کشور گندم تولید شد.وی با بیان اینکه عمده افزایش این 
محصول اســتراتژیک در سال زراعی گذشته به قیمت خرید تضمینی گندم بر می گشت، 
افزود: در سال زراعی ۱۴۰۳-۱۴۰۴ نظر شورای قیمت گذاری بر این بود که قیمت گندم 
بالای ۲۳ هزار تومان در هر کیلو گرم باشــد اما با توجه به اعتباری که برای آن تخصیص 
داده شــد که رقم ۲۵۰ هزار میلیارد تومان )همت( اســت مبلــغ ۲۰ هزار و ۵۰۰ تومان 
تعیین شــد.این کارشناس حوزه کشــاورزی اظهار کرد: تکمیل زیرساخت های کشت در 
تولید محصولات هم نقش مهم دارد. ســال گذشــته به لحاظ زیرساختی تأمین کود در 
زمان مورد نیاز بهره وری محصولات کشــاورزی از جمله گندم را افزایش داد، اما امســال 
در زمان پنجه زنی گندم متأسفانه کشــاورزان با کمبود کود اوره مواجه بودند.پیشه ور در 
ادامه با اشــاره به ضرورت اصلاح قیمت خرید تضمینی گندم، عنوان کرد: انتظار داریم و 
پیشنهادم داده ایم که شورای قیمت گذاری تجدید نظری در قیمت گندم در سال زراعی 
۱۴۰۳-۱۴۰۴ داشته باشــد.وی یادآور شد: در زمان تعیین قیمت گندم از سوی شورای 
قیمت گذاری و مصوب شــدن آن، اعلام شد بیمه تمام خطر این کالای اساسی بر عهده 
دولت اســت؛ اما زمانی که برنامه ۵ ساله هفتم ابلاغ شــد موضوع بر عهده کشاورز 
گذاشــته شد؛ به اضافه اینکه از زمان اعلام قیمت گندم در مهر ماه تا امروز نرخ ارز 
افزایش یافته است.پیشــه ور در ادامه ســخنان خود گفت: پیش بینی می شود امسال 
تولید گندم به ۱۰ میلیون تن برســد به دلیــل اینکه در زمان پنجه زنی گندم کود 
اوره تأمین نشد؛ از سوی دیگر شرایط جوی در زمستان برای محصولاتی مثل گندم 
و جو مناســب نبوده و میزان بارش کافی نبود.رئیس اســبق اتاق اصناف کشاورزی 
در پایان اظهار کرد: اگر قیمت گندم تجدیدنظر نشــود کشــاورزان مثل سنوات قبل 
ناچار هســتند برای جبران خســارت خود گندم را یا انبار کنند یا تبدیل به علفچر. 
این امر آســیب جدی برای محصولات استراتژیک کشــور از جمله به دنبال دارد.به 
گــزارش خبرنگار مهر، یکی از موضوع های مطرح در کشــت و تولید گندم، کیفیت 
آن بــوده که برخی فعالان بازار کالاهای اساســی از جمله تولیدکنندگان آرد عنوان 
می کنند باید خرید تضمینی گندم بر اســاس کیفیت آن قیمت متفاوت داشته باشد.

همچنیــن تا ابتدای هفتــه جاری یک میلیون و ۶۰۰ هزار تن گندم از کشــاورزان 
تضمینی شد. خرید 

تاثیر قطعی برق زودهنگام بر تولید 
فولاد کشور در نخستین ماه سال

بــه گفته انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، محدودیت های برق، امســال از ۱۶ فروردین 
بر فولادســازان تحمیل شده که اگر این چنین نمی شد، شــاهد رشد بیشتری در تولید 
فروردین مــاه بودیم در این ماه تولید برخی محصولات فولادی مانند ورق پوششــدار و 
آهن اســفنجی با رشد و تولید تیرآهن با افت چشمگیر ۴۱.۴ درصدی مواجه شده است.

به گزارش ایســنا، گزارش آماری انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران از وضعیت تولید انواع 
محصولات فولادی در نخستین ماه از سال ۱۴۰۴ نشان می دهد که در آغاز سال ۱۴۰۴، 
صنعت فولاد کشــور با ترکیبی از رشد و رکود در بخش های مختلف زنجیره تولید مواجه 
شده اســت.در فروردین ماه با وجود افزایش تولید در برخی اقلام از جمله ورق پوششدار، 
اسلب و آهن اســفنجی، تولید چند محصول کلیدی نظیر تیرآهن، ورق گرم و ورق سرد 
کاهش یافته است. این تحولات در شرایطی رقم خورده که به  گفته انجمن، محدودیت های 
برق از میانه فروردین ماه بر فولادسازان اعمال شده و همین مسئله نقش مهمی در نوسانات 
تولید ایفا کرده اســت.در نخستین ماه امسال، بیشترین رشد تولید نسبت به سال ۱۴۰۳ 
را ورق پوششــدار به خود اختصاص داده  است؛ در فروردین ماه امسال ۱۵۷ هزار تن ورق 

پوششــدار تولید شده و این درحالیست که میزان تولید آن در فروردین ماه ۱۴۰۳، ۱۴۰ 
هزار تن ثبت شده است.پس از آن، اسلب و آهن اسفنجی بیشترین رشد را داشته اند؛ در 
این ماه نســبت به فروردین ماه ســال ۱۴۰۳ به ترتیب اسلب ۷.۶ درصد و آهن اسفنجی 
هفت درصد رشــد تولید را تجربه کرده اند و درحالیکه در نخستین ماه سال گذشته یک 
میلیون و ۲۴۸ هزار تن اسلب و سه میلیون و ۸۰۷ هزار تن آهن اسفنجی تولید شده بود، 
این اعداد امســال به ترتیب به یک میلیون و ۳۴۳ هزار تن )اسلب( و چهار میلیون و ۷۵ 
هزار تن )آهن اســفنجی( تولید شده اســت.در این ماه سه میلیون و ۳۱۲ هزار تن فولاد 
میانی تولید شــده که نسبت به سه میلیون و ۱۶۶ هزار تن تولیدی در فروردین ماه سال 

گذشته، ۴.۶ درصد افزایش داشته است. 

ایســنا/هرمزگان  وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی گفت: اکو نیازمند 
یک رویکرد و افق جدید و نیز مفصل بندی تازه در روابط میان ۱۰ کشــور عضو اســت. 
ســیدرضا صالحی  امیری وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی،  سه شنبه ۲۳ 
اردیبهشــت ، در ســمپوزیوم بازار گردشگری کشــورهای عضو اکو که در کیش در حال 
برگزاری است، ضمن تقدیر از حضور مهمانان داخلی و خارجی، از جمله دبیرکل سازمان 
همکاری اقتصادی، مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش، اساتید دانشگاه، سفرا، نخبگان 
و مدیران ارشــد به تشریح راهکارهای توســعه همکاری های گردشگری و فرهنگی میان 
کشــورهای عضو اکو پرداخت. وی با اشــاره به جمعیت نیم میلیــاردی منطقه اکو، این 
مجموعه را بزرگ ترین فرصت تاریخی برای توســعه روابط اقتصادی و فرهنگی دانست و 
افزود: اگرچه روابط میان دولت های عضو فعال اســت، اما موتور محرکه اصلی، گسترش 
مناسبات میان ملت ها ازطریق اشتراکات فرهنگی و گردشگری است. اشتراکات فرهنگی 
و گردشگری؛ پایه توسعه روابط وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با اشاره 
به جذابیت های مشترک فرهنگی، تمدنی و طبیعی کشورهای عضو اکو گفت: تمامی این 
کشــورها دارای میراث غنی، صنایع دســتی منحصر به  فرد و ظرفیت های ادبی و هنری 
مشترک هســتند. ما باید از این اشتراکات برای تقویت پیوندهای مردمی استفاده کنیم. 
وی گفت وگوی فرهنگی میان نخبگان را یکی از راهکارهای کلیدی دانست و اظهار کرد: 
جمهوری اســلامی ایران آمادگی دارد تا میزبان نشست های فرهنگی میان اندیشمندان 
و نخبگان کشــورهای عضو باشــد تا زمینه شــناخت و درک متقابل فراهم شود.حذف 
روادید؛ گام بلند برای تســهیل گردشــگریصالحی امیری با اشــاره به اقدام ایران در لغو 
روادید برای ۳۳ کشــور، خواستار تعمیم این سیاست به کشورهای عضو اکو شد و گفت: 
رفع محدودیت های سفر، نقش کلیدی در افزایش تبادلات گردشگری دارد. انتظار داریم 
دبیرخانه اکو و مســئولان ذیربط برای تســهیل روادید، تــلاش و روابط میان ملت ها را 
روان کنند.نمایشــگاه های مشترک و تبلیغات رسانه ایوی برگزاری نمایشگاه های مشترک 
گردشگری و صنایع دستی را راهکاری مؤثر برای معرفی ظرفیت های کشورها عنوان کرد 

و افزود: ایران در نمایشــگاه بین المللی گردشــگری تهران در بهمن امسال، فضایی ویژه 
برای معرفی جذابیت های کشــورهای عضو اختصاص خواهــد داد.وزیر میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی همچنین بر همکاری رســانه ای میان کشورهای عضو اکو 
تأکید کرد و گفت: رسانه های ملی و شــبکه های اجتماعی باید جذابیت های گردشگری 
یکدیگر را معرفی کنند. ایران آماده اســت تا ظرفیت های کشورهای دوست را در رسانه 
ملی خود منعکس کند.آموزش مشترک و توسعه زیرساخت ها صالحی  امیری بر ضرورت 
برگزاری دوره های آموزشی مشترک در حوزه بازاریابی گردشگری و توسعه نیروی انسانی 
تأکیدکرد و گفت: امضای تفاهم نامه میان آژانس های مســافرتی و راهنمایان گردشگری 
کشــورهای عضو می تواند به ارتقای کیفیت خدمات منجر شود.وی همچنین با تاکید بر 
استفاده از ظرفیت های دریایی برای توسعه گردشگری افزود: کشورهای ساحلی عضو اکو 
باید همکاری های خود را در این زمینه گســترش دهند.کیش؛ قطب آینده گردشــگری 
منطقه وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی با اشاره به ظرفیت های جزیره 
کیش، گفت: این جزیره با ۵۷ هتل فعال و ۵۲ هتل در حال ساخت، در پنج سال آینده 
۱۰ درصد از زیرســاخت های گردشــگری کشــور را به خود اختصاص خواهد داد.وی از 
برنامه های بلندمدت ایران برای جذب ۵ میلیون گردشــگر خارجی خبر داد و اظهار کرد: 
در صورت همکاری دولت های عضو، منطقه اکو می تواند به مقصد نخســت گردشــگران 
تبدیــل شــود.صالحی امیری در پایان با تأکید بر اراده سیاســی دولت ها به عنوان عامل 
کلیدی پیشــبرد اهداف اکــو، گفت: ایران آماده همکاری با تمام کشــورهای عضو برای 
تحقق این چشــم انداز اســت.به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی سازمان منطقه 
آزاد کیش، ســازمان همکاری اقتصادی) اکو( نام یک سازمان اقتصادی منطقه ای است. 
ســه کشور ایران، پاکستان و ترکیه در سال ۱۳۴۱ نخستین بار این سازمان را با نام »آر 
ســی دی« یا »ســازمان همکاری عمران منطقه ای« پایه ریزی کردند. در ســال ۱۳۷۲ 
کشورهای افغانستان، جمهوری آذربایجان، قزاقستان، ترکمنستان، قرقیزستان، ازبکستان 

و تاجیکستان نیز به سازمان اکو پیوستند.

آشتی سرمایه گذاران خارجی با 
بازارهای سهام آسیا

بازارهای سهام آسیایی از ابتدای ماه مه تاکنون، سرمایه های خارجی را جذب کرده و روند خروج 
 LSEG  سرمایه در چهار ماه اول سال را معکوس کردند. به گزارش ایسنا، داده های شرکت مالی
نشــان می دهد ســرمایه گذاران خارجی از اول تا ۱۲ ماه مه، حدود ۶.۲۲ میلیارد دلار سهام در 
بازارهای هند، تایوان، کره جنوبی، تایلند، اندونزی، ویتنام و فیلیپین خریداری کرده اند.تایوان که 
در جذب  سرمایه  در صدر قرار دارد، ۴.۴۳ میلیارد دلار خالص سرمایه خارجی جذب کرده و به 
روند چهار ماهه خروج ســرمایه پایان داد و سهام هند نیز شاهد ورود ۱.۶۸ میلیارد دلار سرمایه  
خارجی بوده اســت.بازارهای ســهام منطقه ای در چهار ماه اول سال، حدود ۵۴.۳۳ میلیارد دلار 
سرمایه خارجی از دست داده اند که بزرگترین خروج سرمایه مشاهده شده برای این دوره، از سال 
۲۰۱۰ تاکنون بوده است.پس از شروع پرتلاطم سال که تحت تاثیر نگرانی در مورد سیاست های 
تجاری دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا بود، بازارهای ســهام آسیا بهبود چشمگیری را تجربه 
کرده اند. شــاخص ام اس سی آی بازارهای سهام آسیا اقیانوسیه از هفتم آوریل، ۱۸ درصد افزایش 
یافته که ناشی از توقف ۹۰ روزه تعرفه های بالاتر آمریکا برای چین و پیشرفت در مذاکرات تجاری 
میان دو اقتصاد برتر جهان بوده اســت.آمریکا و چین توافق کردند که به طور موقت، تعرفه های 
متقابل ســنگین را کاهش دهند و برای جلوگیری از اختلال بیشتر در اقتصاد جهانی با یکدیگر 
همــکاری کنند، به طوری که آمریکا به مدت ۹۰ روز، تعرفه های واردات چین را از ۱۴۵ درصد، 
بــه ۳۰ درصد کاهش خواهد داد و چین هم در مقابل، عوارض واردات بر کالاهای آمریکایی را از 
۱۲۵ درصد، به ۱۰ درصد کاهش می دهد.با این حال، برخی از تحلیلگران هشــدار می دهند که 
عدم قطعیت همچنان ادامه دارد، زیرا انتظار می رود مذاکرات تجاری طولانی شــود و هنوز برای 
اطمینان از دائمی بودن کاهش تعرفه ها، خیلی زود است.بر اساس گزارش رویترز، گلدمن ساکس 
در یادداشــتی نوشت: اخبار پیرامون توافق های تجاری، افزایش یافته و شاخص های استرس، در 
مقایسه با اوج اخیر، ملایم شده اند. دلار ضعیف شده و جریان سرمایه ها، نشانه هایی از ریسک زدایی 

را نشان می دهد.

واردات خودرو و تلفن همراه مشمول 
دریافت ضمانت نامه بانکی در گمرک 

شد

رئیس کل گمرک ایران با اعلام اینکه واردات خودرو و تلفن همراه مشمول دریافت ضمانت نامه 
بانکی در گمرک شد، گفت: در صورت نبود مشکل در مراحل ثبت سفارش و تخصیص ارز و دیگر 
مجوزها کالاها بدون توقف در گمرک ترخیص می شــوند.به گزارش ایسنا، فرود عسگری معاون 
وزیر اقتصاد و رییس کل گمرک ایران اعلام کرد: در صورت نبود مشکل در مراحل ثبت سفارش 
و تخصیص ارز، کالاها می توانند با اســتفاده از رویه حمل یکسره، مستقیماً از کشتی به کامیون 
منتقل و بدون توقف در گمرک، ترخیص شــوند.رئیس کل گمرک افــزود: در خیلی مواقع که 
کالاها در گمرکات معطل شده و به اصطلاح دچار رسوب می شود، به علت مواردی مانند مشکل 
درتخصیص ارز و دریافت کد رهگیری از بانک مرکزی اســت، یا زمان بر شدن اخذ تاییدیه های 
اســتاندارد از سازمان ملی استاندارد است، که خارج از حوزه مسئولیت گمرک هستند.وی گفت: 
گمرک ایران به عنوان یکی از اعضای سازمان جهانی گمرک، موظف است در ارائه خدمات تجاری، 
تراز مشخصی از کیفیت و کارآمدی را رعایت کند.رئیس کل گمرک افزود: در فرآیند ارائه خدمات 
گمرکی، دو شاخص سرعت در ارائه تسهیلات و دقت در کنترل کالاها از اهمیت ویژه ای برخوردار 
اســت. در همین راستا، گمرک ایران بر اســاس ماده ۱۱ قانون امور گمرکی، مدیریت ریسک را 
در دســتور کار قرار داده، تا شرکت هایی که سابقه تخلف یا قاچاق ندارند، به عنوان فعالان مجاز 
اقتصادی شناسایی و در مسیر سبز گمرکی قرار گیرند، و به سرعت کالاهای شان ترخیص شود.

عســگری در پایان از تسهیلات جدید گمرک برای فعالان حوزه تجارت خبر داد و گفت: امسال 
واردات برخی اقلام مانند خودرو و تلفن همراه مشمول دریافت ضمانت نامه بانکی شده اند، که در 
سال گذشته وجود نداشت. همچنین سقف زمانی تودیع این ضمانت نامه ها افزایش یافته است.وی 
افزود: در راستای حمایت از واحدهای تولیدی، امکان ترخیص نسیه کالا فراهم شده است. در این 
روش، ۶۰ درصد کالای وارداتی بدون پرداخت حقوق ورودی ترخیص می شود و برای ۴۰ درصد 

باقیمانده، واردکننده تا شش ماه فرصت دارد عوارض را پرداخت و مابقی کالا را ترخیص کند.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش عنوان کرد

تقویت دیپلماسی گردشگری اکو با 
محوریت جزیره کیش

ایســنا/هرمزگان مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش در ســمپوزیوم بازار گردشگری 
کشورهای عضو اکو با تأکید بر نقش آموزش و همکاری های منطقه ای در توسعه پایدار 
گردشــگری، گفت: این رویداد فرصتی استثنایی برای تبادل دانش و تجربیات ارزشمند 
و گامی بلند در مســیر تحول صنعت گردشگری منطقه است.محمد کبیری مدیرعامل 
ســازمان منطقه آزاد کیش،  سه شــنبه ۲۳ اردیبهشــت ، در این نشست که با حضور 
سیدرضا صالحی امیری وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و مقامات ارشد 
کشــورهای عضو اکو برگزار شد؛ افزود: برنامه ریزی های این سمپوزیوم نه تنها به بررسی 
چالش ها و فرصت های پیش روی صنعت گردشگری می پردازد بلکه با محوریت آموزش، 
زیرساخت های لازم برای تربیت نیروی انسانی متخصص و خلاق را فراهم می کند.کیش؛ 
قطب گردشگری بین المللی محمد کبیری با اشاره به ظرفیت های منحصربه فرد جزیره 
کیش، اظهار کــرد: این جزیره با طبیعت بکر، زیرســاخت های مدرن و تنوع فرهنگی، 
همواره پیشگام توسعه گردشگری پایدار در منطقه بوده است. هدف بلندمدت ما، تثبیت 
جایگاه کیش به عنوان یکی از قطب های گردشــگری بین المللی از طریق گردشــگری 
مســئولانه و پایدار اســت.وی افزود: ما در سازمان منطقه آزاد کیش تمام تلاش خود را 
به کار خواهیم بست تا این جزیره را به پایتخت رویدادهای خلاقانه کشور تبدیل کنیم و 
از طریق میزبانی رویدادهای بین المللی، سهمی مؤثر در جذب گردشگران جهانی داشته 
باشیم.تقویت همکاری های منطقه ای و پروازهای مستقیممدیرعامل سازمان منطقه آزاد 
کیش با بیان آمادگی این جزیره برای میزبانی از رویدادها و نمایشگاه های تخصصی اکو، 
گفت: راه اندازی پروازهای مســتقیم بین کیش و کشورهای عضو اکو در دستور کار قرار 
دارد تا تردد گردشگران تسهیل شود.وی همچنین از برنامه ریزی برای برگزاری هفته های 
فرهنگی و هنری مشــترک با کشورهای عضو اکو خبر داد و ابراز امیدواری کرد که این 
سمپوزیوم ســرآغاز فصل نوینی از همکاری های عملیاتی در توسعه گردشگری منطقه 
باشد.کبیری در پایان با قدردانی از حضور وزیر میراث فرهنگی، گردشگری صنایع دستی 
و میهمانــان بین المللی گفت: امیدواریم این گردهمایی به تقویت پیوندهای فرهنگی و 
اقتصادی بین کشــورهای عضو اکو منجر شود.به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی 
سازمان منطقه آزاد کیش، ســمپوزیوم بازار گردشگری کشورهای عضو اکو چهارشنبه 

۲۴اردیبهشت در جزیره کیش به کار خود پایان می دهد.

یک شرکت دانش بنیان فعال در زمینه تولید مواد مؤثره داروهای ضدسرطان، قلبی-عروقی و دیگر حوزه های دارویی، با حمایت ۱۰۰ میلیارد 
تومانی صندوق نوآوری و شــکوفایی و با هدف ارتقاء ســلامت جامعه، صبح امروز چهارشــنبه ۲۴ اردیبهشت ماه جاری با حضور جمعی از 
مدیران و مسئولان حوزه سلامت، طرحی را افتتاح کرد که منجر به راه اندازی چهار خط تولید مواد مؤثره دارویی می شود.به گزارش ایسنا، 
محمدرضا عبداللهی، مدیرعامل این شرکت، درباره روند شکل گیری این شرکت گفت: شرکت ما از شرکت های زیرمجموعه یکی از بزرگ ترین 
مجموعه های داروسازی کشور است. این شرکت با هدف تکمیل زنجیره تأمین این مجموعه در سال ۱۴۰۰ تأسیس شد. بومی سازی دانش 
 )R&D( فنی، ارتقاء کیفیت مواد مؤثره دارویی، تقویت توان تولید داخلی و تأمین پایدار مواد اولیه مورد نیاز، از اهداف اصلی این شرکت بوده است.وی درباره نقش واحد تحقیق و توسعه
در موفقیت های شــرکت، افزود: تولید مواد مؤثره بدون تحقیق و توســعه ممکن نیست، به همین دلیل از همان ابتدا، مرکز R&D راه اندازی شد. این مرکز به ما امکان داد تا محصولات 
هدف گذاری شــده و مورد نیاز بازار را طراحی و از طریق تولید قراردادی، وارد بازار کنیم. با شناســایی ظرفیت های خالی در صنعت تولید مواد مؤثره دارویی، با برخی کارخانه های دارویی 

همکاری کردیم و موفق شدیم محصولات خود را تولید کنیم.

فروش جهانی خودروهای برقی و پلاگین هیبریدی در آوریل نسبت به مدت مشابه سال گذشته، ۲۹ درصد افزایش یافت و با وجود تنش های 
تجاری، رشد در چین و اروپا ثابت بود، در حالی که آمریکای شمالی، اولین کاهش از سپتامبر سال میلادی گذشته را ثبت کرد.به گزارش ایسنا، 
فروش خودروهای برقی اروپایی گروه های خودروسازی قدیمی که به دنبال فروش مدل های کم آلاینده تر برای دستیابی به اهداف انتشار دی 
 Rho ( »اتحادیه اروپا هستند، از فروش »تسلا« پیشی گرفت.»چارلز لستر«، مدیر داده های شرکت تحقیقاتی »رو موشن )CO۲( اکسیدکربن
Motion(، گفت: شرکت خودروسازی »تسلا« پیش از به روزرسانی »مدل وای« )Model Y( خود، همچنان سهم بازار خود را از دست می دهد. 
او افزود: تولیدکنندگان خودروهای برقی مستقر در چین به افزایش فروش داخلی خودروهای تمام برقی ادامه دادند و در عین حال، به تقاضای رو 
به رشد برای خودروهای پلاگین هیبریدی در خارج از چین نیز پاسخ دادند.خودروسازان جهانی با تعرفه واردات ۲۵ درصدی در آمریکا، دومین 

بازار بزرگ خودرو در جهان، مواجه هستند که باعث شده بسیاری از آنها چشم انداز خود را برای سال ۲۰۲۵ پس بگیرند. موضع دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، در قبال استانداردهای انتشار 
گازهای گلخانه ای و ابهامات در مورد تعرفه ها، مانع رشد خودروهای برقی در آمریکای شمالی شد. »لستر« گفت: قراردادهای دولت ترامپ در این ماه با بریتانیا و چین، تنها تاثیر اندکی بر فروش 

خودروهای برقی دارد اما نشانه های مثبتی برای این صنعت در آستانه مذاکرات احتمالی او با کره، ژاپن و اتحادیه اروپا هستند.

جلوگیری از خروج ۱۰ میلیون دلار ارز با افتتاح طرحی نوآورانه در 
حوزه سلامت

بازار خودروهای برقی سرد نشد
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فناوری میکروالکترونیک به عنوان یک فناوری توانمندساز و آینده ساز موجب 
تحول و پیشرفت در حوزه های مختلفی چون سلامت، فناوری اطلاعات، انرژی، 
حمل و نقل و همچنین هوش مصنوعی شــده است.به گزارش خبرنگار مهر، 
امروزه محور توسعه اقتصادی، صنعتی، نظامی و حتی اجتماعی کشورها درگرو 
صنایع و فناوری های پیشــرفته ای است که عمدتاً محصولات آن ها در رشد و 
توسعه سایر صنایع نقش بســزایی دارد. فناوری میکروالکترونیک یکی از این 
صنایع پیشــرفته اســت که به تولید ادوات الکترونیکی در ابعاد یک میلیونیم 
متر و یا کمتر اختصاص دارد. مجموعه فناوری میکروالکترونیک شــامل همه 
فناوری های مورداســتفاده در فرآیندهای طراحی، تولید مواد اولیه، ســاخت 
قطعه یا سیستم، آزمایش و بسته بندی ادوات الکترونیکی با ابعاد میکرومتری یا 
کمتر می شود.بنابراین خدماتی مانند تولید ابزار و نرم افزارهای طراحی، طراحی 
یکپارچه مدارها و ســامانه های میکروالکترونیک، طراحی و تولید دستگاه ها و 
ابزارهای دقیق موردنیاز بــرای تولید مدارهای مجتمع در ابعاد میکرومتری و 
ســاخت دســتگاه های اندازه گیری نیز در محدوده این فناوری قرار می گیرد.

صنعت میکروالکترونیک ویژگی هایی دارد که ســبب تمایز آن با دیگر صنایع 
شده است و آن را در اقتصاد به یک صنعت منحصربه فرد تبدیل می کند. یکی 
از این ویژگی ها، نقش این صنعت به عنوان یک فناوری توانمندســاز است که 
به عنوان یک پیشران کلیدی برای توسعه اقتصادی شناخته می شود که رشد 
در این فناوری، امکان افزایش انعطاف پذیری و رشد نوآوری را در صنایع دیگر 
به همراه خواهد داشت.در ادامه قصد داریم به برخی از جنبه های نقش فناوری 
میکروالکترونیک در توسعه فناوری های نوین بپردازیم.تشخیص های دقیق تر 
در پزشکی و درمان تأثیر فناوری میکروالکترونیک در بخش سلامت، بهداشت 
و پزشــکی بسیار چشمگیر اســت به نحوی که انقلابی در تجهیزات پزشکی 
و روش های درمانی ایجاد شــده اســت. در بخش تجهیزات پزشکی، فناوری 
میکروالکترونیک امکان تولید دســتگاه های تشخیصی دقیق تر و کوچک تر را 
فراهم کرده اســت. به عنوان مثال، دســتگاه های تصویربرداری مانند MRI و 
سی تی اسکن که با استفاده از مدارهای پیچیده میکروالکترونیکی کار می کنند، 
قادر به تشخیص دقیق تر بیماری ها هستند.براساس گزارش متخصصان حاضر 
در برنامــه ملی میکروالکترونیک معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، پیشرفت در ابزارهای نظارتی و پایش سلامتی بیماران، این 
امکان را فراهم ساخته است که پزشکان بتوانند از راه دور بر وضعیت سلامت 
بیماران نظارت داشته باشند و به سرعت در صورت بروز مشکلات واکنش نشان 
دهند. استفاده از ابزارهای جراحی که توسط فناوری میکروالکترونیک کنترل 
می شوند، امکان انجام عمل های جراحی با دقت بالا و کمترین خطای انسانی 
را فراهم آورده اســت. همچنین این فناوری در مدیریت داده های پزشــکی و 
ذخیره سازی اطلاعات بیماران نیز نقش مهمی دارد به نحوی که امکان ذخیره 
و تجزیه و تحلیل حجم عظیمی از داده های پزشــکی را فراهم می کند، که به 

نوبه خود به بهبود تشخیص و درمان بیماری ها کمک می کند.
در مجموع، فناوری میکروالکترونیک تحولی بزرگ در بخش بهداشت و درمان 
ایجاد کرده است. این پیشرفت ها نه تنها کیفیت مراقبت های پزشکی را بهبود 
بخشــیده اند، بلکه باعث افزایش دسترســی به خدمات درمانی پیشــرفته در 
سراسر جهان شــده اند. به علاوه، این فناوری ها پتانســیل دارند که در آینده 
نیز به شکل گســترده تری در بخش های مختلف پزشکی به کار گرفته شوند، 
و ما شــاهد پیشرفت های هر چه بیشــتر در این حوزه باشیم.از ارتقای ایمنی 
خودرو تا خودران شــدن تأثیر فناوری میکروالکترونیک بر صنعت حمل ونقل 
و خودروها به گونه ای بوده اســت که منجر به توسعه وسایل نقلیه هوشمندتر، 
ایمن تر و کارآمدتر شــده است. این فناوری امکان ساخت سیستم های کنترل 
موتور پیشــرفته ای را فراهم کرده اســت که به بهینه سازی مصرف سوخت و 
کاهش آلاینده ها منتج خواهد شــد. همچنین در توسعه سیستم های ایمنی 
مانند کیسه های هوا، سیســتم های ثبات الکترونیکی، و سیستم های کمکی 
رانندگی مانند ترمز اتوماتیک اضطراری و هشــدار خروج از خط نقش داشته 
اســت. همچنین میکروالکترونیک پایه و اساس ســاخت خودروهای خودران 
و نیمه خودران اســت به طوری که این فناوری شــامل سنسورها، پردازنده ها، 
و نرم افزارهای پیچیده ای اســت که به خودرو اجازه می دهد تا محیط اطراف 
خــود را درک کرده، تصمیمات رانندگــی بگیرد و حرکت خودرو را به صورت 
اتوماتیک کنترل کند.بایســتی اذعان داشت این پیشرفت ها نه تنها به بهبود 
کیفیت و امنیت وســایل نقلیه کمک کرده اند، بلکه راه را برای ابداعات بیشتر 
در این حوزه هموار کرده اند. پردازش داده های بزرگ در هوش مصنوعی هوش 
مصنوعی یکی از موضوعات داغ و جذاب این روزها اســت. امروزه حتی کسانی 
که رشــته ی فعالیت و دانشــگاهی آن ها به هوش مصنوعی مرتبط نباشد هم 
آشنایی هر چند حداقلی با این فناوری تحول آفرین دارند. در مسیر پیشرفت 
و توسعه هوش مصنوعی، فناوری میکروالکترونیک نقش اساسی داشته است.
فناوری میکروالکترونیک با کمک به کاهش اندازه و افزایش کارایی تراشــه ها، 
امکان پردازش داده های بــزرگ و پیچیده را در زمان کمتر فراهم می کندکه 
ایــن امر برای الگوریتم های هوش مصنوعی که نیازمند قدرت پردازشــی بالا 
هستند، حیاتی است. همچنین در کنار افزایش قدرت پردازش، کمک شایانی 
بــه بهبود کارایی انرژی در تجهیزات هوش مصنوعی که معمولاً مصرف انرژی 
بالایی دارند کرده است.با کمک میکروالکترونیک، می توان سیستم های هوش 
مصنوعی را در دستگاه های کوچک تر و با کاربردهای متنوع تر تعبیه کرد. این 
امر به ویژه در زمینه اینترنت اشــیا، واقعیت مجازی و دستگاه های پوشیدنی 
اهمیــت قابل توجهی دارد. همچنین پیشــرفت های میکروالکترونیک امکان 
طراحی معماری های پردازشــی جدید را فراهم می کند که می توانند به طور 
موثرتــری الگوریتم های هوش مصنوعی را اجرا کنند. به طور خلاصه می توان 
کفــت فناوری میکروالکترونیک یکی از اساســی ترین عوامل در پشــت پرده 

پیشرفت های چشمگیر در حوزه هوش مصنوعی است.

انقلاب در ۶ 
حوزه فناوری با 

»میکروالکترونیک«

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

اصفهان !!

جیپ رانگلر برقی در سال ۲۰۲۸ تولید خواهد شد
بر اســاس توافق اســتلانتیس و اتحادیه کارگری آمریکا UAW، جیپ رانگلر برقی از سال ۲۰۲۸ تولید خواهد شد و نسل جدید دوج 
دورانگو نیز سال ۲۰۲۵ از راه خواهد رسید. استلانتیس و UAW به یک توافق آزمایشی به منظور تنظیم قراردادی جدید دست یافته اند. 
اعضای این اتحادیه در شــرکت های دوج، جیپ، رم و کرایسلر مشــغول بکار هستند و باید این قرارداد را تصویب کنند اما در همین 
اثنا اخبار مهمی از محصولات تولیدی به گوش می رسد. به طور خلاصه باید گفت چارچوب زمانی تولید شاسی بلندهای محبوب بازار 
 JL مشخص شده و ما نیز برخی جزئیات آن را با شما در میان می گذاریم. ابتدا با جیپ رانگلر شروع می کنیم که نسل فعلی آن یعنی
در کارخانه استلانتیس در تولدو اوهایو تولید می شود و تا سال ۲۰۲۸ نیز در بازار حضور خواهد داشت. در سال ۲۰۲۵ نسخه هیبریدی 
این خودرو با پســوند ۴xe عرضه خواهد شد و اما نسل بعدی آن اخبار جالب تری دارد. قرارداد UAW نشان می دهد تولید نسل جدید 
رانگلر J7۰ از سال ۲۰۲۸ و با دو قوای محرکه برقی شروع خواهد شد که یکی از نوع تمام برقی و دیگری از نوع افزایش دهنده شعاع 
حرکتی با وجود یک پیشرانه درون سوز است. در این قرارداد اشاره ای به تولید نسخه درون سوز یا پلاگین هیبریدی رانگلر جدید نشده 

و بنابراین اخبار قبلی درباره جیپ رانگلر برقی تائید می شود.

دلبری مسی برای عربستانی ها
حضور دوباره در عربستان باعث شده است تا فوق ستاره آرژانتینی اینترمیامی به وجد آید و برای عربستانی ها دلبری کند.به گزارش ایسنا و به 
نقل از سعودی اسپورت، لیونل مسی با کاروان اینتر میامی وارد عربستان شد.قرار است که اینترمیامی با ستاره های سرشناس خود مثل لیونل 
مسی، یوردی آلبا، لوییس سوارس و سرخیو بوسکتس دو دیدار دوستانه را برابر  تیم های الهلال و النصر برگزار کند.مسی با منتشر کردن 
یک پست برای عربستانی ها دلبری کرد. او در این پست نوشت: آن چه که در سفرم به عربستان من را خوشحال می کند و به وجد می آورد 
این اســت که  همواره چیزهای در  این کشــور می بینم که انتظار آن را ندارم. اگر شما هم اخیرا راهی عربستان شده اید لطفا تجربه خود را 
بیان کنید و اگر به عربستان سفر نکرده اید به آن فکر کن و خودت چنین تجربه ای را انجام بده.این سخنان مسی در حالی است که اقدام او 
در تابستان گذشته باعث دلخوری هواداران فوتبال در عربستان شد. مسی باوجود آن که با بالاترین پیشنهاد و دستمزد تاریخ فوتبال جهان 
از سوی الهلال مواجه شد اما تصمیم گرفت که با دستمزد بسیار پایین تری راهی میامی شود.البته بسیاری براین باور هستند که عربستانی ها 

هنوز بی خیال مسی نشده اند و احتمال حضور او در لیگ عربستان هم چنان وجود دارد.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب جهان مکتوب

جیسون موموآ
جیســون موموآ در اغلب فیلم ها ظاهر ترســناک و 
چهره ای خشــن دارد. همــه او را با نقش هایش در 
ســریال »بازی تاج و تخت« )Game of Thrones( و 
فیلم »آکوامــن« )Aquaman( می شناســند. اما در 
زندگــی واقعی، موموآ کاملًا عکس شــخصیتش در 
فیلم ها است. فیلم های سینمایی مملوء از قهرمانان 
مرد جذابی هستند که از کاریزمای زیادی برخوردارند 
و تا ســال ها مرد رویا های بسیاری از زنان می شوند. 
با این حــال، نقش های این بازیگــران مرد معمولاً 
شــباهتی به شخصیت واقعی آن ها ندارد. به گزارش 
روزیاتو، جیســون مومــوآ در اغلــب فیلم ها ظاهر 
ترسناک و چهره ای خشــن دارد. همه او را با نقش 
 Game of( »هایش در ســریال »بازی تاج و تخــت
Thrones( و فیلم »آکوامن« )Aquaman( می شناسند.
اما در زندگی واقعی، موموآ کاملًا عکس شخصیتش 
در فیلم ها اســت. او مردی خنده رو و همیشــه خوش خلق اســت. موموآ پدری مهربان اســت و پست های 
اینستاگرامش به همه حال خوبی می دهد. به همین دلیل هم هست که همکارانش او را بسیار دوست دارند. 
جیسون موموآ با نام کامل ژوزف جیسون ناماکها موموآ در ۱ اوت ۱۹7۹ در هونولولو، هاوایی آمریکا زاده شد. 
زمانی که او کودک بود، پدر و مادرش از هم جدا شدند و جیسون با مادرش در نورواک، آیووا زندگی می کرد. 
پس از فارغ التحصیلی از دبیرســتان، در دانشــگاه هاوایی در مانوا در رشتهٔ زیست شناسی دریایی مشغول به 
تحصیل شد.موموآ در سال ۲۰۰۵ با لیزا بونت نامزد شد. حاصل این رابطه یک فرزند دختر زادهٔ سال ۲۰۰7 
و یک فرزند پسر زادهٔ سال ۲۰۰۸ هستند. این زوج در سال ۲۰۱7 و پس از ۱۲ سال زندگی مشترک در یک 
مراسم خصوصی با هم ازدواج کردند. در ۱۳ ژانویه ۲۰۲۲ بعد از ۱۶ سال زندگی مشترک اعلام کردند که از 

هم جدا شده اند.]۱[
او به ورزش های رزمی تســلط کامل دارد و از ســال ۲۰۱7 به فراگیری ورزش جوجیتســو برزیلی مشــغول 
شده اســت.زخم روی صورت جیسون موموآ در سال ۲۰۱۴ در ســال ۲۰۰۸ در یک کافه، مردی با در دست 
داشتن تکهٔ شکستهٔ یک بطری نوشیدنی به جیسون موموآ حمله کرد و صورت او را زخمی کرد. طی این حادثه 
صورت موموآ ۱۴۰ بخیه خورد و او مجبور به انجام جراحی پلاســتیک شد. در سال ۱۹۹۸ موموآ توسط یک 
دیزاینر بین المللی به نام تاکیو کیکوچی کشف شد و فعالیت خود در زمینهٔ مدلینگ را آغاز کرد. موموآ در سال 
۱۹۹۹ به عنوان بهترین مدل سال شناخته شد. او تاکنون با برندهای مشهوری همکاری داشته است. او در ۱۹ 
سالگی افزون بر مدلینگ، به صورت پاره وقت در یک فروشگاه کار می کرد. او تاکنون برای برندهای مشهوری از 

جمله گوچی و لویی ویتون به عنوان مدل کار کرده است.

فرهنگ

ســازمان غذا و دارو آمریکا یک دستگاه پزشکی کوچک 
و مجهز به هوش مصنوعی تایید کرده که در ردیابی سه 
نوع ســرطان پوست شایع به پزشکان کمک می کند.  به 
گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، این ۳ بیماری 
عبارتند از سرطان سلول پایه، سرطان سلول سنگفرشی 
و ملانوم. ایجاد روشــی دقیق تر برای شناسایی سرطان 
پوســت به بیماران کمک می کند تا سریع تر به درمان 
مورد نیازشان دسترسی یابند.سرطان پوست در صورتی 
که زودهنگام ردیابی شــود به میزان زیادی قابل درمان 
است اما برای این منظور شناسایی سریع بیماری حیاتی 
اســت. تاکنون ردیابی بیماری به چشــمان غیرمسلح یا 
آزمایش های بصری بزرگنمایی شــده از پوســت متکی 
است که نیازمند آموزش بالینی و تشخیص اولیه پزشکان 
مراقبت های اولیه اســت اما ســازمان غذا و دارو آمریکا 
اخیرا یک دســتگاه دارای هوش مصنوعی را تایید کرده 
که هر ۳ نوع سرطان پوست را شناسایی می کند.کودی 
سیمونز یکی از بنیانگذاران شرکت »درماسنسور« سازنده 
این دستگاه می گوید: ما وارد عصر طلایی هوش مصنوعی مولد و پیش بینی کننده در صنعت خدمات درمانی شده 
ایم. این قابلیت ها در کنار دیگر فناوری های نوین مانندطیف سنجی و توالی یابی ژنتیکی، ردیابی و درمان بیماری را 
بهبود می بخشند.نوک دستگاهی که »درماسنسور« ابداع کرده از طیف سنجی پراکندگی الاستیک)ESS( استفاده می 
کند. ESS فرایندی است که چگونگی پراکندگی فوتون ها هنگام انعکاس ساختارهای سلولی مختلف را ارزیابی می کند. 
ساختار سلولی و زیر سلولی متفاوت ضایعات پوستی بدخیم، نور را به شیوه ای متفاوت از ضایعات خوش خیم پراکنده 
می کنند. هوش مصنوعی که درماسنســور در دستگاهش به کار گرفته از تصاویر طیف سنجی برای ارائه اطلاعات به 
پزشکان برای کمک به ارزیابی ضایعات پوستی استفاده می کند.تاییدیه سازمان غذا و دارو آمریکا براساس آزمایش های 

بالینی انجام شده جهت ارزیابی کارآمدی دستگاه صادر شده است.

با تایید یک دستگاه جدید؛

هوش مصنوعی ۳ نوع سرطان پوست را تشخیص 
می دهد

info@sobh-eqtesad.ir

www.sobh-eqtesad.ir

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

کتاب جهان مکتــوب نهمین عنــوان از مجموعه دانش 
عمومی نشــر بیدگل است. نویســنده در این کتاب سیر 
تحول ادبیات و تاثیری که بر روی تمدن بشــری گذاشته 
را بررســی می کند. مارتین پوکنر بحث خود را از ایلیاد و 
اودیسه اثر هومر شــروع کرده و در ادامه به بررسی تاثیر 
ایلیاد بر اسکندر و جهانگشایی های او پرداخته و تاثیری که 
خط یونانی بر این جهانگشایی ها گذاشته و مسیر تحقیق و 
بررسی خود را به همین صورت ادامه می دهد. کتاب حاضر 
سرشار از اطلاعات جذاب تاریخی است و همچنین بسیار 
ســاده و روان نوشته شــده که عموم مخاطبان به راحتی 
می تواننــد آن را بخوانند. جهان مکتــوب روایت جذاب و 
متفاوتی است از چگونگی تاثیر ادبیات بر رخدادهای مهم 
جهان، چه وقایع تاریخی و سیاسی، و چه شکل گیری ادیان 
و مکاتب فکری. مارتین پوکنر شیوه روایتی را برای کتاب 
خود برگزیده و حتی می شــود گفت ابداع کرده تا اثرش همگانی شــود و با هم پوشانی حوزه های مختلف 
ادبیات، تاریخ، فلسفه و دین، به عنوان دانش عمومی در اختیار علاقه مندان قرار گیرد. او هم چنین در خلال 
هــدف اصلی خود، به ســیر تطور خط، الفبا، کاغذ و چاپ نیز می پردازد و نقــش آنان را در تاریخ ادبیات و 
انتشار متون مهم بررسی می کند. در کتاب جهان مکتوب، نویسنده، ما را با خود به سفری یگانه در دل زمان 
و به گرداگرد عالم می برد و طی آن از نقش شــگرفی پرده برمی دارد که داستان ها و ادبیات در خلق جهان 
امروز ما ایفا کرده اند. در این ســفر با آثاری آشنا می شویم که به تمدن انسانی شکل بخشیده اند. آثاری که 
برخی از آن ها دیرزمانی گم شــده و از یاد رفته بودند و بعدها از نو کشف شدند. نخستین شاهکار مکتوب، 
حماسه گیلگمش، کتاب مقدس عبری، کار عزرای کاتب و سرگذشت گِنجی نوشته بانویی ژاپنی معروف به 
موراساکی. در دیدار از بغداد، پوکنر از شهرزاد و داستان های هزار و یک شب سخن می گوید و در قاره آمریکا 
به تماشای باقی ماندن شگرف حماسه قوم مایا می نشینیم. همچنین از کار پیشگامانه بنجامین فرانکلین به 
عنوان کارآفرینی رســانه ای مطلع می شویم و تماشا می کنیم که چگونه گوته ادبیات جهانی را در سیسیل 
کشــف می کند. و گام به گام تأثیرگذاری روزافزون و خیره کنندۀ مانیفست کمونیست را دنبال می کنیم. به 
دیدار تروآ، پرگامون و چین می رویم و با برندۀ نوبل ادبی، دِرکِ والکوت، در جزایر کارائیب و اورهان پاموک 

در استانبول به گفتگو می نشینیم.
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X۸ ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X۸ دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X۸ شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X۸ با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰۸ برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱7۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹۸۸ فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰۸(، قصه های وقت خواب )۲۰۰۸(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴۸۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱۸ و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱۸ جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

یکشنبه 17 تیر 1403  1 محرم 1445  7 جولای 2024

4
    سال بیستم    شماره  5439

پنجشنبه 25 اردیبهشت 1404  17  ذی القعده 1446  15 می 2025

4 صفحه    سال بیستم ویکم    شماره  5679

بازیکن اهل جزایر قناری پنجشنبه شب به رکورد دویست بازی رسمی برای آبی اناری ها خواهد رسید. به گزارش ایسنا، پدری که همراه بارسلونا 
تاکنون یک قهرمانی لالیگا، دو قهرمانی جام حذفی و دو قهرمانی سوپرجام را در کارنامه دارد و در آستانه کسب دومین عنوان قهرمانی لالیگاست، 
در دیدار پنجشنبه شــب برابر اســپانیول به رکورد دویست بازی برای این تیم خواهد رسید. گر بارسلونا اسپانیول را شکست دهد یا رئال مادرید 
چهارشنبه شب مایورکا را شکست ندهد قهرمانی آبی اناری ها در لالیگا قطعی می شود و این اتفاق خوشحالی پدری را دوچندان خواهد کرد؛ چرا 
که در این داربی به رکورد ۲۰۰ بازی به عنوان بازیکن بارسلونا خواهد رسید. هم تیمی های پدری یک پیراهن ویژه با شماره ۲۰۰ برای او آماده 

کرده اند تا این لحظه برای پدری ماندگار شود.

بازی خاص برای پدری گونسالس

ورزشی


